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43  
   جونسونالى  كوسيجن

  يشكو إصرار اسرائيل على ضم الأراضى العربية التى احتلتها 
  1967أكتوبر  20

  
  1967أكتوبر  20موسكو بتاريخ 
  السيد الرئيس،ى عزيز 

ى مسألة التسوية السياسية فى فتقدم حتى الآن ى أ عدم إحرازإزاء  ،كومة السوفيتية بالقلقتشعر الح
  .الشرق الأدنى

وقف العمليات جعلت من الممكن  ،نااتها دولتدعمى المعروفة التمجلس الأمن  راراتقفرغم أن 
وما  ،استولت عليها خلال العدوانى العربية التى تحتل الأراض اسرائيلمازالت  ؛الشرق الأدنىى العسكرية ف

 ل أجزاءاأو على الأق، ىيون يخططون على نحو أكثر فأكثر صراحة لضم تلك الأراضسرائيلالقادة الافتئ 
  بصدد اتخاذ خطوات عملية لاستعمارها. هم و بل  ،منها

 باعتبارها سوى ،ليهاالنظر مواقع يصعب اى ية فسرائيلمركز القوات الاتتتوفر معلومات عن و 
إزاء التهديدات حكومة لبنان قلقها ى وتبد ،الأردنعسكرية جديدة ضد سوريا و منصات لتنظيم عمليات 

  .من الخارج الى اسرائيل القادمةإمدادات الأسلحة ك. وهناك أدلة متزايدة على تضخم كذل االموجهة إليه
 مضاعفاتحدوث استبعاد  ،لال الفترة الأخيرةهذا الجو من التوتر المتزايد خ ظلى ولا يمكن ف

تقع ى والت اسرائيلأثارتها ى الت الحوادث المسلحةتتحول أن  يمكن أيضاالشرق الأدنى، و ى خطيرة ف وتعقيدات
الى  السورية، -ية سرائيلالأردنية والا - ية سرائيلالحدود الا ة على طول قناة السويس وعلىمستمر  بصورة

  .مواجهة عسكرية واسعة النطاق
العامة عقدتها الجمعية ى طارئة التالجلسة الخلال  ،ىالطرف المعتدجميع الدول باستثناء  لقد أكدتو 

تها سحب قوايتعين عليها  اسرائيللن يعود بأية فوائد أو مزايا، وأن ى ينبغلا  أن استخدام القوة ،المتحدة للأمم
  .ىخلال اجتماع يونيو الماض م أيضا بنفس الروحتحدثتوقد ، استولت عليهاى العربية التى من الأراض

د عتمي ،السافر حدبهذا التو ى التصرف على هذا النحو الاستفزاز ى ف اسرائيلويبدو أن استمرار قادة 
  ودعمها لها. الولايات المتحدة الأمريكية على مساعدات  ئأولا وقبل كل ش
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كما مسؤولين من حكومتكم، و و ى الاتحاد السوفيتى جرت بين ممثلى التضح من الاتصالات كما يتو 
للجمعية العامة للأمم المتحدة، تجد  خلال الدورة الحاليةوقعت ى الت مسار الأحداث كلهامن ضح ات

  .ىموقفا مشجعاعلى الجانب الأمريك سرائيلالطموحات التوسعية لا
 قيد أنملة لم يمضى ريكأن الجانب الأم عندما علمنا ،تتاح الدورة الحاليةاف فقد فوجئنا للغاية عقب

وأبدت الولايات المتحدة ليس هذا فحسب، بل  .الشرق الأدنىى تسوية سياسية فالى  محاولة التوصلى ف
خلال الدورة الطارئة للجمعية العامة للأمم تقدمت بها ى حتى إزاء المقترحات الت ،حد ماالى  موقفا مختلفا

  .المتحدة
وذلك  ؛عن مقترحاته ىخلالتالواقع ى يحاول فى كالأمريأن الجانب  ،مؤداهنطباع ويخرج المرء با

حد كبير محاولات، الى  ىوتجر  .نيويوركى ممثلو الولايات المتحدة فأدلى بها ى التصريحات التالى  استنادا
  تتضح منى العدوانية التظل الروح ى لوضع شروط جديدة وإضافية ف ذريعة تفسير هذه المقترحات،ب

ملئ  نحو مسار ملتو محاولات لتوجيه المفاوضاتى تجر كما  ،اسرائيلأعربت عنها ى التالمطالب 
  وقفات والتقهقرات.من المحطات وال بالمستنقعات وبالعديد

حل لمسألة الانسحاب السريع للقوات الى  التوصل عدمأن  ،الوقت نفسه أن يتضح تماماى فى ينبغو 
الوضع المتفجر ستمر سوف ي، بل هذه المنطقةى سلام فال  ابستتباالى  ىفضلا يمكن أن ي ،يةسرائيلالا
  الدولية برمتها.العلاقات ى خلق تعقيدات فى المستقر فغير و 

 على مساعدة الولايات المتحدة؟ فسوف تذهب بعض المساعدات اسرائيلاعتماد قادة يقود  لى أيناو 
سلسلة من الأحداث ستتبع. هل هذا هو ومن ثم ستتوالى  ؛جانب آخرل يذهب البعض الآخر ، و جانبالى 

  الشرق الأدنى؟ وهذه تكون ذات فائدة للدول؟ى وسيلة لتعزيز السلام ف
للقضاء دون تأخير آثار ما بعد العدوان، ى أنه من الضرور  ،عائدات الحكومة السوفيتية من موقف

  .المستقبل القريب أو الأبعدى هذا المجال فى جديد فى للحيلولة دون اندلاع نزاع عسكر  الوقت نفسهى وف
لوضع  ؛ىالحالالوقت ى سانحة ف د فرصة موضوعيةو وجب ،وتعتقد الحكومة السوفيتية اعتقادا راسخا

بل ويجب أن يمكن ى الت ،الشرق الأدنىى لتسوية السياسية فل ةخطير الوقت  والمماطلة المزيد من لإهدار حد 
نهاية الدورة الطارئة للجمعية ى نوقش فى الذلقرار مجلس الأمن  -  لنقل – تتأتى عن طريق الاعتماد السريع

الى المحتلة ى دون تأخير من الأراض المسلحة القواتينص على انسحاب ى والذ ..العامة للأمم المتحدة
ى الوطنبمبدأ الوجود  هنفسالوقت ى فوالاعتراف ، 1967يونيو  5اعتبارا من كانت متمركزة فيها ى المواقع الت

سلام وأمن. ويتعين على كل جانب الالتزام  بمراعاة ى ش فالعيى ها فقحبو  ،تلك المنطقة المستقل لجميع دول
  هذا وإدراكه. الأمنمجلس قرار 
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منها  ورد ذكرها، توجد بطبيعة الحال عدة قضايا أخرى مازالت تنتظر التسوية؛ى وإضافة للمسائل الت
صلحة حل  لميجب أن تونحن مقتنعون بأن هذه القضايا أيضا حرية الملاحة.  على سبيل المثال قضية

  .مجلس الأمن حال اعتمده ى المشار إليه أعلاه، ف القرارأساس جميع الدول على 
الوجود ى ف اسرائيلالاتفاق على الاعتراف بحق  لدول العربية منا من عدم تمكن ،عمالى ما ز  وإشارة

  فإن تلك المزاعم لا أساس لها من الصحة. ؛المستقلى الوطن
قد اعتمدت  -  ولا سيما الدول المعنية مباشرة -أنكم تدركون أن الدول العربية  ،ومما لا شك فيه

  بالفعل موقفا حصيفا وواقعياً . 
ى ولا ينبغ، الشرق الأدنىى الخطير فى ولقد حان الوقت لاتخاذ خطوات حازمة لإنهاء الوضع الحال

بدوافعها ى تشى تحقيق مطالبها المتطرفة التى ف اسرائيلبسبب رغبة  ،بتحطيم التسوية السياسيةللمرء السماح 
قدر يستحق الذكر ى بل ولا يهتمون بأ ،يين لا يألون بالاسرائيليبدو أن القادة الاالتوسعية المفرطة الخفية. و 

ى مغبة قصر نظرهم السياسى فهم لا يفكرون ف ؛الغد القريبى وكيف ستحيا ف ،بما سيؤول إليه مصير دولتهم
  وما يمكن أن ينزل بهم من تبعات.

ى ا، سوف تدعم كل خطوة إيجابية فونحن مقتنعون بأن الغالبية العظمى من الدول وربما جميعه
وتمليه الرغبة  ،شخص بالكاد معارضة قرار لمجلس الأمن يعكس مصالح الدولى اتجاه التسوية. ولا يسع أ

  الشرق الأدنى.ى التخفيف من وطأة التوتر وإحلال السلام الدائم فى ف
 .تلك المنطقةى تعزيز السلام فى تجلبها تلك الجهود الإيجابية فى المساهمة التللدول إدراك ى وينبغ

حل مشكلات الى  تلك الجهود باعتبارها شعاع أمل يمكن أن يقودالى  بل يجب أن تنظر ،وليس هذا فحسب
  ومن ضمنها على أقل تقدير بلداننا. ،أخرى تواجه البشرية

ة لأتمنى أن يمحو من جدول الأعمال مشكى القريب، والذى أرجو سيادة الرئيس أن أتلقى ردكم ف
  باتت مصدرا للخلاف والاحتكاكا والنزاعات.

  ،وتفضلوا بقبول فائق الاحترام والتقدير
  نجكوسيى أليكس
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480. Letter From Premier Kosygin to President Johnson1 
Moscow, October 20, 1967. 

Dear Mr. President, 

The Soviet Government feels concerned over the fact that so far there has been no progress in the 
matter of a political settlement in the Near East. 

Although as a result of the known resolutions of the Security Council which were supported by our 
two states, it was possible to halt military actions in the Near East, the occupation of the Arab 
territories seized by Israel in the course of the aggression, still continues. Israeli leaders are putting 
forward more and more openly plans for the annexation of these territories, or at least parts of them, 
and are even undertaking practical steps for their colonization. 

Information is available about concentrations of Israeli forces in positions which can hardly be 
viewed otherwise than staging areas for the organization of new military actions against Syria and 
Jordan. The government of Lebanon shows concern over the threats directed at it as well. There is a 
growing evidence of increasing arms supplies to Israel from abroad. 

In such an atmosphere of growing tension during the recent period one cannot exclude serious 
complications in the Near East, the possibility that the armed incidents provoked by Israel which 
continuously occur along the Suez canal and along the Israeli-Jordanian and Israeli-Syrian frontiers, 
will turn into a broad military confrontation. 

All states, with the exception of the aggressor, stated during the Emergency Session of 
the UN General Assembly that the use of force should not result in any benefits and advantages, and 
that Israel should withdraw her forces from the seized Arab territories. You also spoke in the same 
sense during the meeting last June. 

In continuing to behave in such a provocative and defiant manner the leaders of Israel seem to rely, 
first of all, on aid and support from the USA. 

[Page 919] 
As is apparent from contacts between Soviet representatives and responsible officials of your 
government, and from the whole course of events during the present session of the General Assembly 
of the UN, Israel's expansionist ambitions find on the American side a benevolent attitude. 

After the opening of the present session we were greatly surprised to learn that the American side not 
only has not moved forward in the search of a political settlement in the Near East but has shown a 
somewhat different attitude even toward her own proposals which had been proposed by her during 
the Emergency Session of the UN General Assembly. 

One gains the impression that the American side is actually trying to abandon her own proposals, 
judging by the statements made by her representatives in New York. Under the pretext of an 
interpretation of these proposals, substantially new and additional conditions are being put forward in 
the spirit of the aggressive demands made by Israel. Attempts have also been made to steer the 
negotiations along a twisting and swampy path with many stops and retreats. 

Meanwhile it should be made completely clear that: if the question of speedy withdrawal of Israeli 
forces is not solved then there can be no peace in that area. The unstable, explosive situation will 
continue and will introduce complications into international relations as a whole. 
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Where would lead the reliance of the leaders of Israel on US assistance? Some will help one side, 
others the other side. And thus, link by link, the chain of events will follow. Is this the way to 
strengthen peace in the Near East? Will this be of benefit to states? 

The Soviet Government proceeds from the position that it is necessary to eliminate without delay the 
after-effects of aggression and, at the same time, to prevent the breakout of a new military conflict in 
this area in the near or more distant future. 

The Soviet Government firmly believes that now there exists an objective opportunity to put an end 
to further dangerous protraction of the political settlement in the Near East. This can and must be 
done by means of a speedy adoption, let us say, in the Security Council of a resolution which was 
discussed at the end of the Emergency Session of the UN General Assembly and which provides for 
the withdrawal of troops without delay from the occupied territories to the positions as of June 5, 
1967, at the same time recognizing the principle of independent national existence of all states in that 
area and their right to live in peace and security. Each side would be bound to observe such a 
Security Council resolution. 

Of course, in addition to those mentioned there is a number of other questions awaiting a solution. 
There is the question of free navigation. [Page 920]We are convinced that these questions, too, 
should be solved in the interest of all countries on the basis of the aforementioned resolution, if 
adopted by the Security Council. 

References to the effect that the Arab states are allegedly not agreeable to recognize Israel's right to 
independent national existence are groundless. You are also undoubtedly aware that the Arab states, 
at any rate, those immediately concerned, have adopted a sound and realistic position. 

The time has come to take resolute steps to put an end to the present dangerous situation in the Near 
East. One must not allow the political settlement be wrecked because Israel would like to realize her 
extreme claims behind which hides an unrestrained drive towards expansion. It appears that the 
Israeli leaders are little concerned with how this state will live tomorrow, without thinking of the 
consequences their political short-sightedness may bring about. 

We are convinced that the overwhelming majority of states, perhaps all of them, will support every 
positive step in the direction of a settlement. And hardly anybody could come out against the 
decision of the Security Council which reflects the interests of states and is dictated by the desire to 
relieve tension and to bring lasting peace to the Near East. 

In the positive results of such efforts nations would see not only a contribution to the strengthening of 
peace in that area but also a ray of hope in the cause of solving other problems facing mankind and, 
not in the least, by our countries. 

I hope, Mr. President, to receive your early reply. One would like to believe that this reply will help 
to remove from the agenda a problem which has become a source of friction and conflicts. 

Respectfully, 

A. Kosygin 

 

 


